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بررسی تحقق سیاست های توسعه دریامحور ابلاغی 
در پژوهشگاه اقیانوس شناسی؛

مرتضی توکلی رئیس شورای عالی اتحادیه 
دانشگاه ها و مراکز پژوهشی ساحلی شد

در نشســت شــورای عالــی اتحادیه دانشــگاه ها 
و مراکز پژوهشــی ســاحلی، رئیس پژوهشگاه ملی 
اقیانوس شناسی به عنوان رئیس این اتحادیه برای دو 

سال انتخاب شد.
به گزارش اقتصادســرآمد،  بیســت و دومین نشست 
شورای عالی اتحادیه دانشــگاه ها و مراکز پژوهشی 
ساحلی و دریایی در پژوهشگاه ملی اقیانوس شناسی و 
علوم جوی آغاز به کار کرد و طی آن ۱۹ دانشگاه فعال 
در حوزه علوم و فنون دریایی نظرات و پیشــنهادات 
خود را برای تقویت هر چه بیشــتر این اتحادیه ارائه 

کردند. 
بررسی اقدامات دانشگاه ها و مراکز پژوهشی دریایی 
در مسیر دستیابی به اهداف سیاست های کلی  توسعه 
دریامحور ابلاغی مقام معظم رهبری دســتور کار این 
جلســه بود، ضمن آنکه درخواســت عضویت های 
جدید و انتخاب رئیــس و دبیر ادواری جدید اتحادیه 
دانشگاه ها و مراکز  پژوهشی ساحلی و دریایی در این 

نشست نیز مطرح شد.
بر اســاس رای اعضا، دکتر مرتضــی توکلی، رئیس 
پژوهشگاه ملی اقیانوس شناسی و علوم جوی به عنوان 

رئیس این اتحادیه در دو سال آینده انتخاب شد.
اتحادیه دانشگاه ها و مراکز پژوهشی ساحلی و دریایی 
به منظور هماهنگی و گســترش  تعامل آموزشــی و 
پژوهشی میان دانشــگاه ها و مراکز پژوهشی دریایی 
کشــور و نیز ارتقای ســطح علوم  دریایی به پیشنهاد 
پژوهشگاه ملی اقیانوس شناسی و علوم جوی در سال 
۱۳۸۶ تاسیس شد و از آن  زمان با برگزاری ۲۱ نشست 
شورای عالی با حضور رؤسا یا نمایندگان دانشگاه های 
عضو، ۱۹ دانشگاه  و مرکز پژوهشــی را به عضویت 

پذیرفته است. 
از مهمترین اقدامات و دستاوردهای اتحادیه تابه حال، 
برگزاری نشست های کارگروه های تخصصی، تدوین 
 اساسنامه و آیین نامه های مرتبط با فعالیت های اتحادیه، 
دیدار با مقامات و مسئولان وزارت علوم،  تحقیقات و 
فناوری و مدیران ارشد دریایی کشور، ورود موضوع 
اقیانوس شناســی به عنوان یکی از اولویت  ها در نقشه 
جامع علمی کشور، تهیه سند راهبردی توسعه آموزش 
عالی کشور در حوزه علوم و فنون  دریایی و اقیانوسی، 
همکاری در برگــزاری کنفرانس هــای علمی مانند  
RCOWA-۲0۱7  وRCOWA  - ۲0۲0،  برگــزاری 
برنامه های مناسبتی مشــترک )روز ملی خلیج فارس، 
روز جهانی دریا و اقیانوس، روز منطقه ای  دریای خزر(، 
    )http://توســعه وب ســایت محققان دریای خزر
 )/caspianexpert.inio.ac.irو مشــارکت در 
حضور محققان دانشــگاه ها در برنامه های کاوشــگر 

 خلیج فارس بوده است.

از ابتدای سال جاری تاکنون
۶۶۰ هزار مسافر در بنادر شرق هرمزگان 

جابه جا شد
مدیر بنادر و دریانوردی شهید باهنر و شرق هرمزگان 
گفت: از ابتدای سال جاری تاکنون، بیش از ۶۶0 هزار 
مسافر و گردشگر بین بنادر مسافری و گردشگری شرق 

این استان تردد کردند.
به گزارش اقتصادســرآمد، حمیدرضا محمدحسینی 
تختی اظهار کرد: از ابتدای ســال جاری تاکنون ۶۶0 
هزار و ۵۴۳ مسافر و گردشــگر در بنادر شرق استان 
جابه جا شده اند که بیش ترین آن ها از مسیر دریایی بندر 

شهید حقانی بوده است.
وی تعداد این مســافران و گردشــگران از مسیر بندر 
شــهید حقانی به جزایر مقصد جزایر قشــم، هرمز و 
بالعکس را به ۳۹7 هــزار و ۸۴7 نفر اعلام کرد که این 
میزان نسبت به ســال گذشــته چهار درصد افزایش 

داشته است.
 مدیر بندر شــهید باهنر با اشاره به افزایش ۹ درصدی 
تردد در مسیر بندر هرمز به بنادر شهید ذاکری)قشم( 
و شهید حقانی نیز گفت: در این بازه زمانی ۲۶0 هزار 
و۴۸۱ هزار مسافر و گردشگر از طریق این بندر جابه جا 
شدند.محمدحسینی تختی، امضای تفاهم نامه همکاری 
بین وزارت راه و شهرسازی، وزارت میراث فرهنگی و 
گردشگری و وزارت کشور، توسعه بندر شهید حقانی 
را گامی مهم در ارتقاء بزرگترین پایانه مسافری دریایی 

کشور دانست.
مدیر بنادر شرق هرمزگان گفت: هرساله تعداد زیادی 
از گردشگران و شهروندان برای انجام سفرهای دریایی 
خود به مقاصد جزیره قشم، هرمز و ابوموسی انتخاب 
می کنند و امضای این تفاهم نامــه نیز با هدف گذاری 
تبدیل این بندر به قطب مسافری و تفریحی در جنوب 
کشــور صورت گرفت.به گفته وی، طرح جامع بندر 
شهید حقانی به عنوان قطب مســافری و گردشگری 
کمک ارزنده ای به اقتصاد گردشــگری استان خواهد 

بود.
 به گزارش ایسنا، بنادر شهید حقانی،هرمز و خورهای 
تفریحی خلاصی در شهرســتان جاســک، آذینی در 
شهرستان سیریک و خور تیاب در شهرستان تیاب به 
عنوان مهم ترین بنادر مســافری شرق استان هرمزگان 

به شمار می رود.

گروه اقتصاد - وزیر راه و شهرســازی و رئیس 
کمیسیون مشــترک همکاری های اقتصادی ایران 
و امارات ۲ ســند همکاری با رئیــس اماراتی این 

کمیسیون امضا کرد.
به گزارش اقتصادسرآمد، نشست کمیسیون مشترک اقتصادی 
ایران و امارات کار خود را با حضور مهرداد بذرپاش، وزیر راه 
و شهرســازی و بن الطوق الماری، وزیر اقتصاد امارات، در 
شهر ابوظبی آغاز کرد و طی آن ۲ سند همکاری توسط طرفین 
به امضا رسید.سند تاسیس کمیسیون مشترک همکاری های 
اقتصــادی بین جمهوری اســلامی ایران و امــارات متحده 
اسلامی و سند صورت جلسه اولین نشست کمیسیون مشترک 
همکاری های اقتصادی بین جمهوری اسلامی ایران و امارات، 

اسنادی است که در این نشست به امضای طرفین رسید.
شایان ذکر است، مذاکراتی درباره توسعه مناسبات دو کشور 
در حوزه کریدورهای ترانزیتی بین المللــی به ویژه کریدور 
شمال - جنوب به منظور گسترش ترانزیت کالاهای اماراتی 
به سمت کشورهای آسیای مرکزی و قفقاز و روسیه و نیز اروپا 
از قلمرو جمهوری اسلامی ایران در دستور کار طرفین قرار 
دارد. تسریع در انجام مذاکرات و نهایی کردن اسناد همکاری 
مبادله شــده در حوزه های مختلف اقتصادی بین دو کشور، 
ایجاد کمیته اقتصادی و بازرگانی با مسئولیت وزارت صمت 
ایران و وزارت تجارت خارجی امــارات، ایجاد و تعیین تیم 
مشترک کاری در زمینه همکاری های صنعتی و گازی و تشکیل 
کارگروه مشترک بانکی تحت نظارت بانک های مرکزی دو 
کشــور و تشــویق بانک های تجاری به برقراری وگسترش 
روابط کارگزاری بانکی بین دو کشور از جمله مواردی است 

که در دستور کار این نشست قرار دارد.

پیش بینی افزایش تجارت ایران و امارات به ۳۰ 
میلیارد دلار 

وزیر راه و شهرسازی با اشاره به پیش بینی ۳0 میلیارد دلاری 

تجارت بین ایران و امارات از آماده سازی ۲۲ سند همکاری 
بین ۲ کشور در نشست کمیسیون مشترک اقتصادی بین ایران 

و امارات برای امضا شدن خبر داد.
مهرداد بذرپاش، وزیر راه و شهرســازی و رئیس کمیسیون 
مشــترک همکاری های اقتصادی ایران و امارات در حاشیه 
نشست این کمیســیون که در ابوظبی برگزار شد، در جمع 
خبرنگاران گفت: بعد از حدود ۱0 سال نشست کمیسیون 
مشترک همکاری بین دو کشور برگزار شد و در ابتدای آن 
۲ سند در جهت رسمیت بخشی به خود کمیسیون به امضا 

رسید.
وی با بیان ایــن که در مجموع ۲۲ ســند از گذشــته و در 
پی نشســت های مقدماتی آماده شــده که بین دو کشور به 
امضا برسد، گفت: در این نشســت در بخش های مختلف 
گردشگری، تسهیل تردد تجاری، نقش هر کشور در کریدور 
شمال - جنوب، توسعه فعالیت های بندری، افزایش تعداد 

پروازها بحث و گفت و گو شد.
بذرپــاش ادامــه داد: توســعه فعالیت هــای بنــدری و 
سرمایه گذاری شرکت های اماراتی در بنادر ایران یکی دیگر 
از موضوعات مهم مطرح شده در این نشست بود. موضوع 
دیگر تســهیل فرآیندهای بانکی بود کــه یکی از مهم ترین 
پیش نیازهای تجارت و خواســته تجار ایرانــی از امارات 
است که تبادلات مالی بانکی تسهیل شود و قول های خوبی 
در این زمینه داده شــد که امیدواریم بتوانیــم در این زمینه 

پیشرفت های خوبی را شاهد باشیم.

لزوم فراهم سازی زیرساخت های توسعه تجارت 
در بخش تعرفه و  حمل و نقل 

وزیر راه و شهرسازی در ادامه با اشــاره به این که در سال 
گذشته تجارت بین دو کشــور ۲7 میلیارد دلار بود و بعد از 
چین، بزرگ ترین شــریک تجاری ما کشور امارات است، 
گفت: امارات نقش به ســزایی به عنــوان مقصد صادراتی 

کالاهای ما دارد و به همین دلیل فراهم سازی زیرساخت های 
توسعه تجارت، هم در بخش تعرفه و هم در بخش حمل و 

نقل بسیار مهم است.
وی افزود: یکی دیگر از زمینه های همکاری بین دو کشور 
موضوع گردشگری اســت و هر دو کشور زیرساخت های 

مطلوبی را برای توسعه گردشگری ایجاد کرده اند.
به گفته بذرپاش، فعالیت بین اتاق های بازرگانی دو کشور 
و نیز ایجاد صندوق ضمانت با مشارکت دو طرف از دیگر 

موضوعات مطرح شده بین دو کشور بود.
بذرپاش ادامه داد: مجموعاً با همه فشــارهایی که کشــور 
آمریکا ایجاد کرده که کشــورهای منطقه و به ویژه کشــور 
امارات رابطه خود را بــا ایران کاهش دهــد، مانعی برای 
توســعه همکاری ها وجود ندارد و امیدواریــم بعد از این 
نشست کمیسیون مشترک، سال آینده سال متفاوتی در حجم 

فعالیت های دو کشور باشد.
رئیس کمیسیون مشــترک همکاری های اقتصادی ایران و 
امارات همچنین در خصوص توســعه بخش ترانزیت بین 
دو کشور، توضیح داد: موضوع ترانزیت دریایی و جاده ای 
و ریلی باید هم زمان رخ دهد و کلان پروژه ایران راه که در 
کشور این روزها در دستور دولت اســت، در کنار تکمیل 
مسیرهای شــمال و جنوب در حوزه زیرساخت و تسهیل 
نرم افزارهای ترانزیتی موجب شد در سال گذشته رشد قابل 

توجهی در زمینه ترانزیت داشته باشیم.

وی افزود: زمینه های توســعه همکاری بندری نیز موضوع 
دیگر مطرح شده در این نشست بود و توافقات اولیه خوبی 
در این زمینه صورت گرفت و از سوی طرف اماراتی برای 

سرمایه گذاری در بنادری مانند چابهار اعلام آمادگی شد.

 راه اندازی مسیر چابهار زاهدان
 و توسعه بندر چابهار ظرفیتی برای انتقال کالا به 

شمال و جنوب امارات 
بذرپاش با اشــاره بــه به کارگیری همــه ظرفیت ها برای 
راه اندازی مسیر چابهار زاهدان و توسعه بندر چابهار، گفت: 
با این مهم می توانیم ظرفیت ترانزیتی عظیمی را در شــرق 
کشور ایجاد کنیم که یکی از استفاده کننده های آن برای انتقال 
کالا به شمال و بالعکس به جنوب کشور امارات خواهد بود.

امارات بعد از چین بزرگ ترین شریک تجاری 
ایران است

رئیس کمیسیون مشــترک همکاری های اقتصادی ایران و 
امارات همچنین در خاتمه در خصــوص پیش بینی میزان 
تجارت دو کشور در ســال پیش رو، اظهار کرد: ۲7 میلیارد 
دلار تجارت بین دو کشــور عدد کمی نیست و امارات بعد 
از چین بزرگ ترین شریک تجاری ایران است، اما با فعالیت 
این کمیسیون و با عزمی که در ۲ کشور وجود دارد پیش بینی 

می شود که این عدد در سال آینده به ۳0 میلیارد دلار برسد.

استاندار هرمزگان:

توسعه دریامحور باید دارای روحی 
مردمی و دانش بنیان باشد

 استاندار هرمزگان با اشاره به تلاش دولت برای افزایش نقش مردم 
در اقتصاد گفت: توسعه دریامحور باید دارای روحی مردمی و دانش 

بنیان باشد
به گزارش اقتصادسرآمد، مهدی دوستی در نشست کارگروه توسعه دریامحور 
استان هرمزگان اظهار داشــت: یکی از اولویت هایی که دولت دنبال می کند 
افزایش سهم مردم در اقتصاد است، از این رو با توجه به ظرفیت هایی که در دریا 
نهفته است باید تلاش کنیم تا با تعریف پروژه های جدید ذیل سیاست های نه 

گانه توسعه دریامحور این هدف را تحقق ببخشیم.
وی با تاکید بر لزوم حاکم کــردن روح مردمی بر توســعه دریامحور افزود: 

ضرورت دارد الزامات زیست محیطی کاملًا در طرح های دریاپایه رعایت شده 
و از توان شرکت های دانش بنیان نیز استفاده شود.

استاندار هرمزگان ادامه داد: دریا فرصت های ناشناخته زیادی دارد که می توان 
با شناســایی و معرفی آن ها به نتایج مثبتی دســت پیدا کرد برای این مهم باید 
مطالعات فرصت های اقتصادی دریا و جذب همزمان سرمایه گذار به صورت 

همزمان در دستور کار قرار گیرد تا این دو مکمل همدیگر باشند.
وی همچنین خواســتار آغاز مطالعات و شناسایی ظرفیت های اقتصادی دریا 
در کارگروه مطالعات دریاپایه شد تا در حوزه توسعه دریامحور با دست پر از 

سرمایه گذاران استقبال شود.
مهدی دوستی با اشاره به تعریف ۱0 سکونتگاه ســاحلی در سواحل جنوبی 
کشــور، گفت: تکمیل کرویدورهای بزرگراهی در جنوب کشــور از اهمیت 
استراتژیکی برای توسعه اقتصاد دریا محور برخوردار است از این رو وزارت 
راه و شهرسازی باید به مسئولیت سنگین خود در این حوزه عمل کند چرا که 

کرویدورها می توانند مزیت های نسبی منطقه را ارتقا دهند.
استاندار هرمزگان همچنین به حضور مدیران مناطق آزاد در کارگروه توسعه 
دریامحور اشاره کرد و خاطرنشان کرد: توســعه راه زمینی به کیش علاوه بر 

رونق گردشگری موجب توسعه بنادر آفتاب و چارک نیز خواهد شد از این رو 
انتظار داریم این مهم برای تقویت ارتباط زمینی کیش با سرزمین اصلی مورد 

توجه قرارگیرد.

رییس کمیسیون سرمایه گذاری اتاق بازرگانی ایران اعلام کرد:

نقش »رگولاتوری« سازمان بنادر در تحقق 
»جهش تولید« و »توسعه دریامحور«

رییس کمیسیون سرمایه گذاری و تامین مالی اتاق بازرگانی،  صنایع، 
معادن و کشاورزی ایران با اشاره به نقش رگولاتوری و تنظیم گری و 
تسهیل گری سازمان بنادر و دریانوردی به عنوان یک سازمان پیشگام، 
تخصصی و بین المللی در راستای تحقق »جهش تولید« و »توسعه دریامحور«، 
گفت: بخش خصوصی و فعالان اقتصادی در این راســتا به ســازمان بنادر و 

دریانوردی بسیار امیدوار هستند.
به گزارش اقتصادسرآمد، فرشید شکرخدایی در مورد تحقق شعار سال ۱۴0۳ 
مبنی بر »جهش تولید با مشــارکت مردم« و نقش مردم و فعالان اقتصادی در 
توسعه اقتصاد دریامحور، اظهار داشت: زمانی که توسط حاکمیت و تولید در 
مورد اهمیت تولید صحبت می شود باید نسبت مقوله »تولید ارزش« متمرکز 
شویم چرا که مفهوم ارزش افزوده برای یک کشــور از اهمیت بسیار بالایی 
در راستای تولید ناخالص ملی برخوردار است و حوزه خدمات را نیز شامل 

می شود و مسئله ای حیاتی برای حیات اقتصاد یک کشور به شمار می رود.
وی افزود: ســازمان بنادر و دریانوردی به عنوان یک ســازمان رگولاتور و 

تنظیم گر به شمار می رود و باید شــرایط را برای فعالیت بخش خصوصی در 
پسکرانه بنادر فراهم و با ایجاد زیرســاخت ها فضایی را ایجاد کند که فعالان 
اقتصادی بتوانند بــا اطمینان خاطر در محوطه های بندری و پســکرانه بنادر، 

سرمایه گذاری کنند.
رییس کمیسیون سرمایه گذاری و تامین مالی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشاورزی ایران با اشاره به اینکه سازمان بنادر و دریانوردی سازمانی تخصصی 
به شمار می رود که از ارتباطات بین المللی برخوردار است، عنوان کرد: بخش 

خصوصی و فعالان اقتصادی به نسبت به ســازمان بنادر و دریانوردی بسیار 
امیدوار هســتند و از این سازمان به عنوان یک ســازمان پیشگام، تخصصی و 

بین المللی انتظار می رود شرایط را برای فعالیت بخش خصوصی فراهم کند.
شکرخدایی با بیان اینکه نوار ساحلی جنوبی کشور از ظرفیت بسیار بالایی برای 
فعالیت بخش خصوصی، فعالان اقتصادی و مردم برخوردار است، اظهار داشت: 
توسعه دریامحور در پهنه شــمالی و جنوبی کشور باید مدنظر و به عنوان یک 

کارویژه در دستورکار قرار گیرد.
وی افزود: متاســفانه لکه های جمعیتی کشــور در مرکز و بعضا غرب کشور 
متمرکز شــده  اســت و باید به گونه ای برنامه ریزی کنیم که شاهد سوق دادن 

لکه های جمعیتی به نوار ساحلی به ویژه در جنوب کشور باشیم.
رییس کمیسیون سرمایه گذاری و تامین مالی اتاق بازرگانی،  صنایع، معادن و 
کشاورزی ایران با تاکید بر اینکه پسکرانه بنادر فرصت بالقوه ای است که باید 
از آن به نحو مطلوب استفاده و شــرایط را برای فعالیت های تولیدی، صنعتی 
و ارزش افزوده ای در این نقاط فراهم کرد، گفت: باید زیرساخت های لازم در 
پسکرانه بنادر ایجاد شــود و با آماده کردن فضا برای فعالیت های لجستیکی، 

اشتغال آفرینی کرد و جمعیت را به نوار ساحلی سوق داد.
شکرخدایی با اشــاره به اینکه »توســعه دریامحور« می تواند زمینه ساز ایجاد 
شــغل های پایه در حوزه دریایی و بندری باشــد، عنوان کرد: تولید و توسعه 
دریامحور ارتباط بسیار نزدیکی به هم دارند و می توانند موجب رونق اقتصاد 

کشور شوند.

 با حضور وزیر راه و شهرسازی در کمیسیون مشترک اقتصادی 
در ابوظبی صورت گرفت؛

امضای دو سند همکاری 
بین تهران و ابوظبی 

ضرورت توسعه ترانزیت دریایی، جاده ای و ریلی بین ایرن و امارات 
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